
  عاقبت اميدوارانه مسكن مهر !
 آنارشيس��ت هاي محترم گوش به زنگ باش��يد كه بوي باروت مي آيد. 
اشتباه نگيريد، استشمام بوي باروت كه فقط مخصوص چهارشنبه آخر 
سال نيست كه چيني ها را از بابت خريد ترقه و فشفشه اش آباد كرده ايم. 
بوي باروت را آن پدرسوخته اروپايي ها راه انداخته اند كه هر چه مسكن 
مهر داشته اند، منفجر كرده اند. حالا اگر پايه هستيد ما هم هر چه مسكن 
مهر داريم را منفجر مي كنيم به جاي آن چه بود؟ آهان؛ مسكن اجتماعي 
مي سازيم.  حالا يك وقت نرويد با هر كه پدر كشتگي داريد دودمانش را 
بفرستيد هوا كه من گفته ام. بنده غلط بكنم از اين افاضات بكنم. هر چه 
را گفته اين آقاي پيروز حناچي گفته. اينكه حنايش رن��گ دارد يا نه را 
نمي دانم. اين آقاي معاون شهرس��ازي و معماري وزارت راه و شهرسازي 
مي گويد مسكن مهر مسكن كم درآمدهاست!  گرفتيد. اين تازه اولش است. 
مي خواهيد وسطش را نگويم و آخرش را بگويم؟ نه! خوبيت نداره، يك وقت 
انگ به ما مي زنند كه هواي كارگزاراني ها را داريم كه  هميشه بين وسط دو 
چيز قرار مي گيرند! بسيار خب، پس از اول، شمرده شمرده حرف مي زنم 
چون يك چيزهايي يك وقت تويش در مي آيد كه به جاي بوي باروت، بوي 

اجتماع و تباني مي دهد؛ 
 �  مسكن مهر با موضوع شهرسازي لينك ندارد!

 �  آمار غيررسمي )پليس و قوه قضائيه(از مشكلات اجتماعي مسكن مهر 
پرده بر مي دارد. 

 �  آب و فاضلاب كوچك ترين مشكل مسكن مهر است. 
 �  مسكن مهر دشت هاي كشاورزي را بي آب كرده است. 

 �  مسكن مهر محل تجمع بي پول ها و مهاجران است. 
 �  افق مس��كن مهر در هر منطقه حدود150 هزار نفر بوده كه پس از دو 
دهه تا پنج برابر مي توانسته پذيرا شود ولي الان همان پنج برابر را در خود 

جا داده!
خب ! حالا فهميديد كه آنها چقدر بي معرفت بودند و مسكن مهر را راه 
انداختند. آخرش را هم بگوي��م؟ جناب حناچي مي گويد پس از جنگ 
جهاني دوم تعداد زيادي از اين مسكن ها در اروپا ساخته شد، اما كمتر 
از يك دهه بعد مشكلات اجتماعي گريبان مسئولان را گرفت و كمتر 
از دو دهه بعد تصميم گرفته شد اين مسكن ها را منفجر كنند! نترسيد. 
حناچي نگفته كه مسكن ها را با صاحبانش منفجر كرده اند يا نه. يا اگر 
منفجر كرده اند بعدش صاحبخانه ها را چ��كار كرده اند! فقط چون رگ 
خواب بعضي ها را بلد است گفته به خاطر »مشكلات اجتماعي«، آنجاها 
را منفجر كرده اند. ما ك��ه معلومات ناقصي داريم و ي��ك ارادتي هم به 
مكتب شيكاگو و بعدش ديويد هاروي و مانوئل كاستلز از قديم داشتيم، 
ديديم كه اتفاقاً مسكن هاي مهر امريكا و انگلستان به ويژه بعد از جنگ 
جهاني دوم خوب جواب پس داده. يعني گسترش حومه هاي شهري و 
شهرك هاي خوابگاهي به زوال مناطق درون شهري كمك كرده و حتي 
گروه هاي ثروتمند و مؤسسات تجاري براي استفاده از نرخ هاي پايين 
ماليات، به كوچيدن از مركز شهر گرايش پيدا كردند و اتفاقاً جرم و جنايت 
در حومه ها كمتر از مركز شهر بوده! كسي هم به اسم »مشكل اجتماعي« 
نريخته است در خيابان و بيابان.  پس چه شده كه اينجا را بايد منفجر 
كرد و آنجا را منفجر نكردند. دواي كار را غربي ها بلد بودند و مي دانستند 
نه انفجار است و نه عوض كردن اسم. مشكلات اجتماعي را با برنامه هاي 
اجتماعي، ايجاد اشتغال، بيمه و رفاه اجتماعي و راه اندازي چرخه هاي 
سالم اقتصادي كه به تشديد تبعيض اقتصادي نينجامد، حل مي كنند. 
البته پليس و دادگاه و زندان هم لازم است. حالا اگر اينها را در مانيفست 
حقوق شهروندي دولت تدبير و اميد نديده ايد كه دليل نمي شود ديگران 
را بترسانيد برادر من. مردم عين اولاد آدمند، ترس ندارند كه. مثلاً شما ها 
هم زندان و دادگاه بسازيد مي گوييم روحاني نساخت. پليس را تقويت 

كنيد مي گوييم كار اين دولت نبوده و... 
خوش ب��ه ح��ال اولاد آدم كه خانه ندارد. وس��عش به مس��كن مهر هم 
نرسيد. ببينيم اين مسكن اجتماعي ديگر چيست؟ نكند همان اشتراكي 

كمونيست ها باشد. اصلا هرچي ! بوي باروت ندهد، كوفت باشد. 

بودجه ۹۳  هم طعم تأخير را مي چشد
 رئيس كميس�يون برنامه و بودجه مجلس با بيان اينكه جلس�ات 
كارگروه  دول�ت و مجلس براي تنظيم بودجه س�ال آين�ده ادامه 
دارد، گف�ت: از اظه�ارات دول�ت اينگونه برداش�ت مي ش�ود كه 
احتمالاً بودجه سال آينده دو هفته پس از ۱۵ آذر به مجلس برسد. 
حجت الاس��لام غلامرضا مصباحي مقدم، رئيس كميس��يون برنامه و 
بودجه و محاسبات مجلس شوراي اس��لامي در گفت وگو با تسنيم با 
اشاره به نشست هاي مش��ترك رؤساي كميس��يون هاي تخصصي با 
رئيس مجلس گفت: اين جلسات فعلًا به صورت هفتگي و در روزهاي 

يك شنبه تشكيل مي شود. 
وي افزود: مباحث اين جلسات در مورد مسائل كلان اقتصادي كشور، 

بحث بودجه، هدفمندسازي يارانه ها و سهام عدالت است. 

استراتژي رسانه اي
 حلقه مفقوده دولتمردان اقتصادي 

 امروز در حالي مذاكره كنندگان به پاي ميز 1+5 مي روند كه متأس��فانه 
دولتمردان بيش از هميشه بر وضعيت وخيم اقتصادي تأكيد دارند. گويي 
هنوز پس از گذشت سه ماه باور ندارند كه خود در مقام تصميم گير قرار 
گرفته اند و هنوز نتوانسته اند خود را از قالب منتقد بيرون بكشند و وظيفه 

دولت را تنها در مذاكره براي حل مسئله هسته اي خلاصه كرده اند. 
هنوز معلوم نيس��ت كه دليل بزرگنمايي هاي اقتصادي در آس��تانه هر 
مذاكره اي در حوزه بين الملل چيست اما به طور كلي مي توان دو سناريو 

براي اين اقدامات رسانه اي مسئولان ترسيم كرد. 
 در سناريوي نخست ان شاء لله از سر ناآشنايي و نبود  آگاهي از تأثير اظهارات 
مس��ئولان در عرصه چانه زني بين المللي متصور اس��ت و آنها از قدرت 
كلام شان بي خبرند.  اما در سناريوي دوم تلاش براي سياه نمايي از وضعيت 
اقتصاد ساكت كردن منتقدان داخلي در مقابل ديپلماسي خارجي است 
كه در هر دو مورد بي توجهي به اقتصاد سياسي در عرصه بين المللي مشهود 

بوده و ناخودآگاه آب به آسياب دشمن ريختن است. 
وگرنه وقتي مقام معظم رهبري فرمان حمايت از»فرزندان انقلاب « را صادر 

مي كنند نبايد براي تيم مذاكره كننده نگراني ايجاد كند. 
 در حالي كه بازار نفت در عرصه بين المللي واكنش مثبت نشان داده، قيمت 
دلار و طلا كاهش يافته و بورس به كانال 78 هزار واحد وارد شده و اين گونه 
به استقبال اين نشست مي روند اما مسئولان در تلاشند تا وضعيت را سياه تر 

از آنچه تصور مي كنند، جلوه دهند. 
به اين خبرها توجه كنيد: 

 - مدير عامل شركت ملي گاز به دليل بدهي 10 هزار ميليارد توماني و بدون 
توجه به بار منفي حقوقي بين المللي اش اعلام ورشكستگي مي كند و بعد 
از دور روز خودش حجم گردش مالي سالانه اش را 30 هزار ميليارد تومان 

اعلام مي كند و ادعايش را پس مي گيرد. 
- وزير اقتصاد نيز در مراسم معرفي مديرعامل بانك صنعت و معدن كشور 
را به لحاظ اقتصادي در سخت ترين و حادترين شرايط طي چندين سال 

اخير توصيف مي كند. 
 �  دو روز مانده به مذاكرات از دو برابر شدن شاخص فلاكت پرده برداري 

مي شود كه يعني نسبت بيكاري و تورم چندان وضعيت مناسبي ندارد. 
 �  ترسيم بازار كار در دو سال آينده را فاجعه ترسيم مي كنند و مي گويند: 

طي دو سال آينده 8/5 ميليون بيكار داريم و. . . 
و در اين ميان تنها مدير عامل شركت بازرگاني از قطعي شدن واردات 3/6 
ميليون تن گندم خبر مي دهد و مي گويد: انبارهاي كشور مملو از 1۲ قلم 
كالاي اساسي است و از اين جهت به تيم مذاكره كننده ايران مي گويم با 

خيال راحت مذاكره كنند! 
واقعاً هدف از اين گونه اخبار چيس��ت؟ واقع گراي��ي در انعكاس اخبار يا 

اقتصادي كه تحويل گرفته اند ناخوش است يا...؟ 
به نظر مي رسد دوستان دولت علاوه بر نداش��تن برنامه اي يكپارچه در 
حوزه هاي اقتصادي و ناديده گرفتن مفاهيم اقتصاد سياسي از نوعي نبود 
استراتژي رسانه اي رنج مي برند و غافلند كه سياه نمايي ها اگر شادي دشمن 
را در پي نداشته باشد، بي شك با ادامه چنين كارنامه اي از سوي دولت در 

حوزه اقتصادي با نوعي رويگرداني مردم مواجه خواهد شد. 

لنت هاي تقلبي طول عمر را متوقف مي كنند 
لنت ترمز يكي از قطعات فوق ايمن و مهم براي هر خودرويي اس��ت و در 
صورت استاندارد بودن اين قطعه، راننده و سرنشينان خودرو مي توانند با 
خيال راحت با خودروي خود جا به جا شوند.  متأسفانه در يكي دو سال 
اخير به دليل كم توجهي ارگان هاي نظارتي، سودجويان از فضاي باز به وجود 
آمده نهايت استفاده را برده و با بسته بندي هاي تقلبي و لنت هاي نا مرغوب 
اختلال عجيبي در بازار اين قطعه مهم به وجود آورده اند.   اين سودجويان 
لنت ترمز را به صورت فله اي و بدون بسته بندي و آرم از توليدكننده هاي 
زير زميني يا حتي توليدكنن��دگان داراي مجوز با قيمت بس��يار ارزان 
خريداري كرده و با بسته بندي در قالب مارك هاي معروف خارجي يا حتي 
داخلي در بازار به قيمت بالايي مي فروشند كه اتفاقاً به دليل بسته بندي 
شكيل و برندهاي معتبر فروش خوبي هم دارند.  توليدكنندگان اين لنت ها 
براي اينكه قيمت تمام شده را پايين بياورند از مواد نا مرغوب و بي كيفيت 
استفاده مي كنند و ذره اي به فكر جان انسان ها نيستند .  در اين فرآيند غلط، 
توليدكننده زيرزميني و بدون مجوز سود خوبي مي برد و هيچ مسئوليتي 
در قبال محصول توليدي ندارد و توليد كننده مجاز هم به دليل اينكه بازار 
حتي با برند تقلبي خودش نيز در بازار قدرت رقابت ندارد براي كس��ب 
در آمد و تأمين هزينه دستمزد كارگران و ساير هزينه ها مجبور مي شود 
به توليد فله اي روي بياورد.  در آخر كار هم اين خريدار است كه با مبلغي 
گزاف به گمان اينكه لنت ترمز خارجي خريده، صاحب كالايي مي شود كه 
جانش را به خطر خواهد انداخت. حتي اگر هم متوجه تقلبي بودن لنت 
ترمز شود دستش به جايي بند نيست و فروشنده هم ادعا مي كند كه جنس 
را به عنوان خارجي از بازار تهيه كرده است. جالب اينجا است كه بعضي 
از فروش��ندگان هم كه كمي انصاف دارند، موقع فروش لنت به مشتري 

مي گويند جنس خارجي است و ما كيفيت آن را تضمين نمي كنيم!
با توجه به موارد متعددي كه باعث بروز تصادفات جاده اي مي ش��ود، آيا 
ارگان هاي ذي ربط مانند اداره استاندارد نبايد روي كالاهايي كه اهميت 

زيادي در ايمني هموطنان دارند، نظارت جدي داشته باشند؟
از قديم گفته اند اگر كسي خواب باشد مي توان بيدارش كرد ولي اگر كسي 
خود را به خواب زده باشد نمي توان او را بيدار كرد.  اين موضوع در مورد اداره 
استاندارد صدق مي كند زيرا در سايت اداره استاندارد استان خوزستان به 
نقل از رئيس اداره نظارت بر صادرات و واردات مي خوانيم كه از ورود لنت 
ترمزهاي غير اس��تاندارد مانند Say Man، Gold، GMI، FBK  و . . . 
جلوگيري به عمل آمده در حالي كه اين لنت ها را هم اكنون به وفور مي توان 
در بازار قطعات يدكي و خيابان چراغ برق مشاهده كرد.  جلوگيري از توزيع 
لنت هاي تقلبي كار غيرممكني نيست و اگر مسئولان وجدان بيداري داشته 
باشند و فقط لحظه اي را در ذهن خود تجسم كنند كه به دليل بي تفاوتي 
آنها ممكن است هم اكنون در جاده هاي كشور جان عده اي در خطر باشد، 

حتماً دست سودجويان و دلالان را كوتاه خواهند كرد. 

خودداري مسئولان
 از اعلام نتيجه جلسه پنهاني شير! 

  در حالي جلسه  روز دوشنبه هفته جاري ستاد تنظيم بازار برگزار شد 
كه از حضور نمايندگان توليد شير و لبنيات در اين جلسه ممانعت شد؛ 
با اين عنوان كه اين جلسه مربوط به بررسي قيمت و شرايط توليد شير 
و لبنيات نيست، درصورتي كه به گفته مسئولان دقيقاً همين موضوع 
در اين جلسه بررسي و پيگيري شد اما مسئولان وزارت كشاورزي 
و ستاد تنظيم بازار از پاسخگويي در اين زمينه خودداري مي كنند. 
به گزارش ايسنا، به رغم پيگيري ها براي اطلاع از نتايج جلسه ستاد تنظيم 
بازار، هيچ يك از مس��ئولان اين ستاد حاضر به پاسخگويي نشدند و حتي 
معاون وزير جهاد كشاورزي در امور دام نيز در پاسخ به سؤال ايسنا مبني بر 
اينكه نهايتاً شرايط توليد شير و دامداري ها چه مي شود، از پاسخگويي امتناع 
كرد و گفت: سخنگوي ستاد تنظيم بازار مسئول پاسخگويي در خصوص 
قيمت شير و فرآورده هاي لبني اس��ت.  با توجه به بلاتكليفي دامداران و 
سردرگمي مصرف كنندگان نسبت به آينده بازار شير و قيمت آن، مسئولان 
ستاد تنظيم بازار و وزارتخانه هاي تجارت و جهاد كشاورزي موظفند در زمينه 

مسئوليت هايي كه پذيرفته اند پاسخگوي جامعه و افكار عمومي باشند . 
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88498433سرويس  اقتصادي 4
 دلار كنار 3 هزار تومان جا خوش كرده است 

» دلار كاغذ پاره اي بي پشتوانه است« زماني جمله 
ورد زبان رئيس جمهور س��ابق بود، در دوره اي نه 
چندان دور اين كاغذ پاره از م��رز 3 هزار و 60 هم 
گذشت. اين حادثه تاريخي و بي سابقه ازرش پول 
ملي را در كنج رينگ سقوط قرار داده بود و چپ 
و راست ضربات كشنده بر پيكرش وارد مي كرد. 
اين ضربات را مردم در جيبش��ان كاملًا احساس 
مي كردند. ريال هايي كه ديگر توان مقابله با گراني 
را نداشتند. اما حالا پس از گذشت چندين ماه از 
آن ماه هاي پر خطر و وحش��تناك، اين كاغذ پاره 
يانكي ها در بازار روي 3 تا هزار توماني ايس��تاده 
و البته هر از چند گاهي بالا و پاييني مي پرد ولي 

همچنان با ثبات است. 
ب��ه گ��زارش »ج��وان« دلار اب��زار مهم��ي در 
تركيب بن��دي بودجه كش��ور و به مثابه س��نگ 
ترازويي در دخل و خرج دولت ها به ش��ماره رفته 
و همچنان هم عامل اثرگذار در اقتصاد نفتي ايران 

به شمار مي رود. 
اما حالا چرا دلار روي عدد 3 هزار تومان)100 تا 
۲00 تومان نوسان دارد( چانه مي زند؟چرا دلار را 
ارزان نمي كنيم؟چرا بايد دلار به زعم برخي اهل 

فن گران تر بماند؟

دو دس��ته در دو جبهه در برابر دلار ق��رار دارند. 
عده اي طرفدار تعيين قيمت دلار از سوي بازار و 
عده اي ديگر طرفدار حركت اين ارز مهم بر حاشيه 
بازار و نه خود بازار هستند. طيف اول مدعي اند كه 
در اقتصاد رو به جهان نبايد قيمت ها را دستوري 
و مصنوعي بالا يا پايين نگه داشت و بايد بازار خود 
چكش قيمت بر كالا و خدمات بزند. اقتصاد ليبرالي 
و متصل به بازار مدعي است كه عامل دولت بايد تا 
جايي كه ممكن است دست خود را از بازار كوتاه 
كند و اين عرضه و تقاضا اس��ت كه تعيين كننده 

خواهد بود. 
اما اگر اين فرم��ول غربي را كپي كنيم، ش��ايد با 
توجه به ماجراي تحريم، كاهش درآمد و افزايش 
هزينه ها، مشكلات فروش نفت)منبع اصلي كسب 
ثروت دولت( و سخت شدن مسير ورود پول نفت به 
خزانه اين ايده فعلًا نمي تواند در بازار جواب دهد. 

 اما دسته دوم كه بيشتر ديد نهاد گرايي و متمايل 
به دخالت دولت در اقتصاد هستند، دلار را نه ارزان 
مي خواهند و نه گران. ارز را مي��ان منطق بازار و 
سياست هاي كلان بودجه اي دولت مي خواهند. 
شايد تيم اقتصادي دولت فعلي بهترين مثال براي 

اين موضوع باشد. 

بانك مركزي مدعي اس��ت كه اكنون با ش��رايط 
اقتصادي خزانه به س��مت كويري شدن مي رود 
و نمي توان ارز را ارزان به ري��ال تبديل كرد. براي 
همين است كه س��يف رئيس كل بانك مركزي 
در يك روز پايي��زي در پارلمان بخش خصوصي 
يعني اتاق از به كف رس��يدن قيمت دلار س��خن 
گفت و مدعي ش��د كه دلار كمتر از 3 هزار تومان 
فايده ندارد.  اين جمله را مي توان پس از گذشت 
دو ماه اخير در بازار ديد و لمس كرد. شايد ايستايي 
دلار روي خط 3 هزار تومان براي خيلي از عوام و 
كارشناس��ان تئوريك و درس خوانده دانشگاهي 
گزنيه مطلوب نباش��د كه البته دليل هم دارد، اما 
همين ثبات به زعم برخي روي 3 هزار تومان بالا، 
اعتماد به اقتصاد داده و كلي��ت اقتصاد با ثبات تر 
تصميم گي��ري مي كند.  اين موض��وع را مي توان 
در بس��ياري از ش��اخه هاي اقتصادي رويت كرد. 
به قول معاون سابق وزارت صنعت و معدن ثبات 
حتي در گراني بهتر از نوسان شديد و لحظه اي در 
بازار هاست.  البته نبايد منكر اين واقعيت شد كه 
ارزش پول ملي و س��رافرازي ريال در مقابل كاغذ 
پاره يانكي ها، به ارزش برابري ريال در مقابل دلار 
بستگي دارد. بنابراين دولت نبايد به بهانه كسب 

ثروت ريالي و افزايش صادرات، قدرت خريد ريال 
را ناديده بگيرد.  البت��ه نبايد فراموش كرد كه اگر 
مذاكرات هسته اي به نتيجه مثبتي برسد احتمال 
ارزاني دلار حداقل در فضاي كوتاه مدت وجود دارد. 
اين موضوع در صورتي ت��داوم مي يابد كه دولت 

پارامترهاي دلخواه خود را روي بازار اعمال نكند!
   طلا، خداحافظ رفيق! دلار شل كرد

اما طلا ني��ز كه رفيق ش��فيق دلار ب��ود اكنون 
روزهاي سختي را پشت س��ر مي گذارد. افزايش 
قيمت دلار در بازار داخلي و بالا رفتن بهاي نفت 
در بازارهاي جهاني، طلا را در چند سال اخير به 
مأمن مطمئني براي سرمايه گذاري مبدل كرده 
بودكه با بهبود شرايط اقتصادي به ويژه امريكا و 
تثبيت نرخ دلار در كنار خروج س��رمايه گذاران 
بزرگ از بازار ط��لا، حالا درخش��ندگي اين فلز 
گرانبها در حال كم سو ش��دن است، هر چند كه 
تلاش بس��ياري براي مقاومت در مقابل كاهش 

قيمت ها مي كند. 
مردم ايران نيز در دو سال گذشته براي سود بردن و 
جلوگيري از افت سرمايه هايشان طلا، سكه و دلار 
خريد و در صندوق خانه پنهان كرده بودند اما حالا 
با شرايط پيش آمده اين سكه و طلا ها راه خود را از 

صندوق و زير بالشت به بازار كج كرده است. 
ديگر وقت خريد طلا و ارز گذش��ته و ديگر محل 
امني براي سرمايه گذاري نيست. بازار طلا به ويژه 
در شش ماه گذشته بيشتر به دوران اوليه ورود تب 
گلدكوئيست به كشور مي ماند. در تب گلدكوئيست 
و ماه هاي نخست تنها افرادي س��ود بردند كه در 
رأس بودند و پس از زياد شدن دست و ضرر مردم 

از بازار كنار كشيدند. 
به گفته تحليلگران بازار، افت شديد دلار در چند 
روز گذشته باعث شد اصطلاح بازار »شل كرده« 

دهان به دهان در بازار به گوش برسد. 
روز دوشنبه دلار تا ۲ هزار و 99۲ تومان هم افت 
كرد كه نشان از اميدواري بازار به توافق هسته اي 
دارد. البته كمبود ريال در بازار دلار كاملًا مشهود 
است. با افت دلار و همراهي نسبي طلاي جهاني، 
سكه هم حمايت مهم خود را شكست و تا 909 در 
آخر وقت افت داشت.  تحليلگران در فضاي فعلي 
توصيه به خريد ندارند. ح��الا با وضع فعلي پول، 
طلا و سكه و حتي دلار در راه تالار شيشه اي است 
كه اين روزهاي خوب مي درخشد و براي پول هاي 

سرگردان جامعه دلربايي مي كند. 
تمام اين فضا بستگي مستقيم به مذاكرات سياسي 
و شرايط اقتصاد جهاني دارد. در صورت ايجاد جو 
مثبت در سياست به طور قطع دلار بيش از اين و 
غير ارادي افت مي كند و به تبع آن سكه و طلا روند 

نزولي خود را پي مي گيرند. 

طلا ديگر به مردم سود نمي دهد 

اولاد آدم 

عليطالبزاده
گزارش

با اتم�ام  روز سه ش�نبه ش�اخص كل بورس با 
8۱3 واح�د رش�د ب�ه رق�م 78۱42 واح�د 
رس�يد  و در اين روز پالايش نفت بندرعباس 
ب�ا ۱29 واح�د افزاي�ش ش�اخص ب�ورس، 
بيش�ترين تأثي�ر مثبت را ب�ر جا گذاش�ت . 
به گزارش »جوان«، در بازار اين روز تمام نمادهاي 
بانكي، خودرويي، پالايشي و بسياري از نمادهاي 
فلزي و پتروشيمي مثبت شده و بيشترين تأثير 

مثبت را در شاخص بورس گذاشتند. 
معامله گران تالار شيشه اي روزگذشته به پيشواز 
مذاكرات هسته اي رفتند و روند مثبت حاكم بر 
معاملات س��هام به نتايج احتمالي اين جلسات 
روي خ��وش نش��ان داد و دوباره ركورد ش��كني 
شاخص كل را به مدار 78 هزار واحدي موجب شد 
چراكه اين بار مقامات ايراني در حالي با گروه 5+1 
به مذاكره خواهند نشس��ت كه طي جلسه قبلي 
طرفين حتي تا امضاي توافقنامه نيز پيش رفتند. 
از اين رو نگاه معامله گران از نتايج جلسات پيش رو 

با نگاهي به گذشته مذاكرات مثبت است. 
   موش و گربه بازي

در هفته اخير شاهد نوسانات متعدد در بسياري 
ازگروه ها و نمادهاي بزرگ و كوچك تالار شيشه اي 
بوديم و بي شك نزديك ش��دن به زمان مذاكرات 
پيش رو ميان ايران و قدرت هاي غربي، اصلي ترين 
علت روند كنوني بازار سرمايه به حساب مي آيد.  
گفته هاي ض��د و نقيض مقام��ات غربي در طول 
هفته جاري نيز بر ابهامات موجود پيرامون احتمال 
حصول توافقي ميان طرفين افزوده و همين امر نيز 
سرمايه گذاران را بر سر دو راهي حضور پررنگ در 
بازار يا خروج موقتي تا مشخص شدن نتيجه اين 

مذاكرات قرار داده است. 

   منفي يا مثبت
اگرچه در حال حاضر پيش بيني نتايج مذاكرات 
كار دش��واري اس��ت ولي اگر نتايج مثبت باشد 
مشخصاً يكي از گروه هايي كه تأثير مثبت خواهد 
ديد، گروه بانكي اس��ت.  همچنين با توجه به بالا 
ب��ودن هزينه هاي حم��ل نقل و بيم��ه، مي توان 
انتظار داشت ش��ركت هايي كه در حوزه حمل و 
نقل فعالند و شركت هاي پتروشيمي كه صادرات 
دارند، در صورت ب��ه نتيجه رس��يدن مذاكرات 
شرايط بهتري به واسطه كاهش هزينه هاي حمل 

پيدا مي كنند.
 به علاوه ش��ركت هايي كه طرح هاي توسعه اي 
دارند و براي تأمي��ن تجهيزات و ماش��ين آلات 
مورد نيازشان خواهان برطرف شدن تحريم هاي 
موجود هس��تند، مي توانند تأثير خوبي از نتايج 

مذاكرات بپذيرند. 
از س��وي ديگر اگر نتايج مذاكرات منفي باشد در 
مجموع بازار عكس العمل خوبي نشان نمي دهد، 
هر چن��د س��هام گروه هاي��ي مانن��د دارويي ها، 
س��يماني ها و صنع��ت ش��وينده و همچني��ن 
س��هم هاي كوچك بازار قابليت رشد خفيفي را 
دارند چراكه اين صنايع خيلي وابسته به مسائل 
بين المللي نيستند و همچنين به دليل عملكرد 
تاريخي اينگونه س��هم ها ك��ه در روزهاي منفي 
بازار بيش��تر مورد اقبال بودند باز هم مورد توجه 

قرار مي گيرند. 
 در مجموع بازار س��هام با ابراز اميدواري نسبت 
به نتايج مذاكرات ژنو حركتي مثبت را از خود به 
نمايش گذاش��ت كه به نظر مي رسد اين روند در 
صورت تحقق مي تواند طي هفت��ه آتي با قدرت 

بيشتري پيگيري شود. 

وزي�ر ام�ور اقتص�ادي و داراي�ي گف�ت: 
با احتس�اب 3/۵ ميلي�ون نفر بي�كار فعلي 
و ۵ ميلي�ون نفر كه ب�ه اين جمعي�ت اضافه 
خواهن�د ش�د، باي�د در دو س�ال آين�ده 
ب�راي 8/۵ ميليون نفر ش�غل ايج�اد كنيم. 
به گزارش شادا، علي طيب نيا در مراسم معارفه 
افخمي مدير عامل جديد بانك صنعت و معدن 
كه وزير صنعت، معدن و تجارت، مديران عامل 

س��ابق و كاركنان بانك صنعت و معدن حضور 
داشتند، اظهار داشت: مهم ترين كاري كه براي 
رس��يدن به اين هدف بايد ص��ورت گيرد، اقدام 
جدي ب��ه منظور اصلاح فضاي كس��ب و كار در 

كشور است. 
 وي در خص��وص افزاي��ش بي��كاري نيز گفت: 
س��الانه يك ميليون نفر از جوانان كشور به سن 
كار مي رسند و با احتساب 3/5 ميليون نفر بيكار 

فعلي و 5 ميليون نفر ك��ه به اين جمعيت اضافه 
خواهد ش��د، بايد در دو س��ال آينده براي 8/5 

ميليون نفر شغل ايجاد كنيم.  
طيب نيا گفت: س��الانه در قال��ب بودجه دولت، 
مبالغي را صرف طرح هاي عمران��ي كرديم كه 
متأسفانه در توان درآمد دولت نبود و فاقد توجيه 

اقتصادي و فني مناسب بود. 
وزير اقتصاد تأكيد كرد: انتظار ما از بانك ها و به 

ويژه بانك صنعت و معدن اين اس��ت كه منابع 
محدود خود را با دقت و سرعت كافي به طرح هاي 

با توجيه اقتصادي قابل قبول اختصاص دهد. 

صعود شاخص بورس 
درجريان شل كن سفت كن مذاكرات

مهرانابراهيميان

بورس

اقتصادكلان

امينحميدي

وزير اقتصاد  :  نياز كشور به ايجاد ۸/۵ ميليون شغل در 2 سال آينده


